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Tourist Attractions in Eastern Europe 
Methodology and contents of a map in the East and Southeast Europe Atlas 
This article describes and explains a map titled “International Tourism Attractions in Central and Southeastern Europe” which 
has recently been published in co-operation with the Institute of Regional Geography Leipzig in the framework of the “Atlas of 
Eastern and Southeastern Europe” edited by the Austrian Institute of East and Southeast European Studies in Vienna. This map 
is enclosed to this issue of “Europa Regional”. The overriding objective in publishing a map devoted to international tourist 
attractions in East Central and South Eastern Europe was to create a comprehensive and integrated survey that could paint a 
clearer picture of this large and important tourist region than the travel and tourism literature now available on individual 
countries and regions. One priority in doing so was to compare the density and relative merit of lesser-known international 
tourism attractions in the former Communist countries of East Central and Southeastern Europe with more familiar and 
better frequented Western tourist destinations in Italy, Greece, Turkey, Austria and Germany. Such comparisons would hardly 
be practicable on the basis of the travel literature of similar detail hitherto available on this region as this is generally restricted to 
a particular country or small group of countries, or indeed just one area, and is often compiled according to specific and 
therefore varying systems of values. This novel form of comprehensive survey is undoubtedly the most innovative aspect of the 
map. Although the outcome is in fact the collective effort of a large and multinational group of experts, nevertheless it had to 
remain to some extent subjective in its assessments due to a lack of complete parity in documentation and selection criteria. 
The map contains three layers of information: firstly, international tourist attractions, represented by circular symbols in different 
colours and in four sizes, secondly, a classification of landscape types represented by coloured planes, and thirdly, national 
parks, indicated by green screens. This article mainly enlarges on the spatial patterns and historical origins of monuments of 
cultural history in the region relating them to cultural realms and culture flows as well as periods of art history. It concludes with 
hinting on others factors relevant for the tourism potential of the region besides tourism attractions and with providing some 
estimate in which segments of Western European travel markets East Central and Southeastern Europe may have 
comparatively the best prospects. 
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Attrait touristique de l’Europe de l’Est 
Méthodes d’établissement et contenu d’une carte de l’atlas d’Europe de l’Est et du Sud-Est 
Cet article décrit et explique la carte Attractions touristiques d’intérêt international en Europe centrale et du Sud-Est qui vient 
d’être établie en coopération avec l’Institut géographique de Leipzig dans le cadre du projet d’atlas de l’Europe de l’Est et du 
Sud-Est pour le compte de l’Institut autrichien d’Europe de l’Est et du Sud-Est. La carte est jointe à la présente édition 
de Europe Régionale (Europa Regional). La publication d’une carte des attractions touristiques d’intérêt international en Europe 
Centrale et du Sud-Est a pour but d’obtenir des éléments comparatifs sur une vaste région européenne, au delà de la 
bibliographie touristique sur les différents pays et régions. Elle est destine en particulier à permettre la comparaison de la 
densité et de la pondération des attractions touristiques d’intérêt international qui restent peu connues dans les pays réformés 
d’Europe Centrale et du Sud-Est par rapport aux sites touristiques occidentaux bien connus et très fréquentés en Italie, Grèce, 
Turquie, Autriche et Allemagne. Une telle comparaison dans le détail ne peut pas être établie à partir de la bibliographie 
ouristique disponible puisqu’elle ne concerne pour l’essentiel qu’un pays particulier, un petit groupe de pays ou les régions 
d’un pays et repose sur des critères d’appréciation spécifiques et donc variables selon les auteurs. A côté de l’intérêt que 
représente cette comparaison internationale inédite, elle ne va pas sans risque. En l’absence de documentation unitaire et de 
critères d’appréciation unifiés, elle est entachée d’une certaine subjectivité, meme si elle est le produit du travail commun d’un 
groupe d’experts conséquent. Cette carte comporte trois niveaux d’identification: Tout d’abord les attractions touristiques 
internationales marquées par des cercles de couleurs différentes de quatre grandeurs différentes. En second lieu, une 
classification des types de sites distingués par les couleurs et, troisièmement, les parcs nationaux en vert hachuré. 
Nous insistons plus particulièrement dans cet article sur les aires géographiques marquees du point de vue historique au niveau 
des régions, qui sont mises en relation avec les centres de diffusion, les courants d’échanges et les grandes périodes 
historiques. L’auteur évoque enfin d’autres facteurs jouant un rôle essentiel pour les ressources touristiques des régions, à côté 
de ce qu’il est convenu d’appeler les attractions touristiques, et permettant de déduire les possibilités qu’ont actuellement les 
resources touristiques de l’Europe Centre-Est et Sud-Est pour les marchés touristiques de l’Europe Centre-Ouest et Ouest. 
 
 
 


